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KÖZGYŰLÉSI BESZÁMOLÓ 

2025. március 29. 

 

Tisztelt Egyesületi Közgyűlés, kedves tagtársaim, tisztelt Hölgyeim és Uraim! 

A Karácsony Sándor Pedagógiai Egyesület 2025. évi hagyományos, tavaszi 

nagyrendezvényének megnyitásakor őszinte örömmel és bizalommal köszöntöm kedves 

vendégeinket; köszönöm, hogy elfogadták az elnökség meghívóját és személyes jelenlétükkel 

emelik közgyűlésünk rangját!  

Ebben a körben közismert tény, hogy minden évben megtaláljuk a módját annak, hogy 

különböző szervezeti keretek között (egy-egy emlékülésen, kiállításon vagy más fórumon) 

megidézzük névadónk életművének egy-egy máig ható szellemi üzenetét. Az idén sincs ez 

másként, amihez segítőkészen járult hozzá Dr. Győri János úr, a Debreceni Református 

Kollégium Nagykönyvtárának igazgatója azzal, hogy felhatalmazta a Karácsony Sándor-

hagyatékot gondozó tudományos főmunkatársát, Dr. Kovács Teofil urat, hogy 

közgyűlésünk bevezető részében tájékoztassa tagságunkat a hagyaték-feldolgozás aktuális 

eredményeiről. Valamennyiünk nevében megköszönöm ezt az igazgatói gesztust, ám 

hozzáteszem: Kovács úr ezekben a napokban külföldön tartózkodik, viszont felajánlott egy 

írásbeli összegzést, amelynek ismertetésére felkérem Fülöp Mihály ex-elnökünket 

 

Dr. Kovács Teofil összegző tájékoztatója 

 

Egyesületi tagságunk és az elnökség nevében őszintén megköszönöm az értékes 

információkat, amelyekkel tovább bővültek névadónkra vonatkozó ismereteink és egyúttal 

köszönetet mondok dr. Ramminger Gabriella egyesületi tagunknak, aki személyesen 

javasolta a Kollégium Nagykönyvtárának bevonását a megemlékezésünkbe. 

 

Tisztelt Közgyűlés! 

Jó érzéssel osztom meg a jelenlévőkkel azt a tényt, hogy az idei nagyrendezvényünket 

kettős jubileum övezi: 

• Egyfelől éppen két évtizede, 2005-ben jött létre a Karácsony Sándor Pedagógiai 

Egyesület, amelynek gyökerei 1996-ig nyúlnak vissza az Ungvári János által 

kezdeményezett Emlékbizottság, majd az 1998-ban 15 alapító tag által létrehozott HB 

Megyei Neveléstörténeti Egyesület révén.  A szervezet akkor elfogadott és ma is 

érvényes elsődleges tevékenysége a példaadó köznevelési, szakképzési és felsőoktatási 

pedagógus-teljesítmények megörökítése hazai és határon túli források felhasználásával. 

• Másfelől ezt az alapvetést karolta fel 10 évvel ezelőtt a 33/2015 MÉBH határozat: 

„…az eddig megjelent …kötetekben számtalan köztiszteletben álló pedagógus élete kerül 

az olvasó elé, legyen az óvodapedagógus vagy egyetemi tanár, függetlenül attól, hogy 

munkásságát a legkisebb faluban, vagy városban fejtette ki. Az életutak bemutatásában, 
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a pedagógusi pályák méltatásában közreműködtek egykori tanítványok, munkatársak, 

valamint családtagok is” 

Gratulálok azoknak a máig köztünk lévő tagjainknak, akik közvetlen, személyes alakítói, 

résztvevői voltak a két jubileumi eseménysornak és őszintén kívánom, hogy ezek a kerek 

évfordulók adjanak erőt, elkötelezettséget mindnyájunknak Egyesületünk további 

működéséhez! 

Kedves Tagtársaim, kedves Kolleganők és Kollegák! 

Az elnöki értékelő összegzés három részből épül fel:  

• először a 2024. április 6-i közgyűlés határozatainak végrehajtásáról, az éves 

munkaterv teljesítéséről szólnék, 

• ezt követi az alaptevékenységünk áttekintése, azaz a Pedagógusok 

arcképcsarnoka XXIII kötete alkotási folyamatának felidézése, 

• végül részleteiben is bemutatom egyesületünk szervezeti életének jellemzőit. 

 

1. A KSPE munkatervi programjának teljesítése, a működés jogi kereteinek 

biztosítása 

A magunk mögött hagyott 2024-es esztendőt már nem terhelte a korábbi országos COVID – 

járvány, így - az esetenként kétségtelenül súlyos egyéni veszteségeket követően – már 

felszabadultabb, egészségesebb életvitel lehetősége nyílt meg számunkra, ami egyesületi 

tevékenységrendszerünkben is érvényesült. A megváltozott személyi összetételű elnökség 

alapvető kötelezettségének tekintette, hogy biztosítsa a KSPE jogszerű, törvényes 

működésének valamennyi feltételét, ily módon hiánytalanul teljesítse a 2024. évi 

közgyűlési határozatokat. Ezt a folyamatot a következő tényezők jellemezték: 

• Mivel az Alapszabály módosítása (benne a célrendszer pontosítása, az éves tagsági díj 

újraszabályozása, az elnökség és a FB személyi összetételének módosítása, valamint a 

képviseleti és aláírási jog átalakítása), illetve annak a Debreceni Törvényszék, 

valamint HB. Vármegyei Főügyészség: illetékeseihez. történt felterjesztése - hiteles 

ügyvédi közreműködéssel - 2023-ban megvalósult és azokat a jogi hatóságok 

elfogadták, bejegyezték, hasonló súlyú intézkedésekre tavaly már nem volt szükség. 

Az előzőekkel párhuzamosan megtörtént a módosítások bejelentése a Nemzeti Adó és 

Vámhivatalnál is; a hatóság befogadta a változásokat és hivatalosan kiadta az adott 

naptári évre vonatkozó, hiteles Adóigazolásunkat is. Ezeket a lépéseket az egyesület 

könyvelője, Fejes Enikő mellett Dr. Harkányi Károlyné segítette, amit erről a helyről is 

megköszönök nekik. Lényeges formai tényező volt, hogy az egyesület legitim 

kapcsolattartása és dokumentumainak hitelessége érdekében teljesítettük az 

Ügyfélkapu+ belépés feltételeit, illetve az új bélyegzőket, új céges fejlécű 

alaplapot folyamatosan használtuk a levelezés, dokumentálás folyamatában. Mindezek 

az intézkedések maradéktalanul biztosították szervezetünk további törvényes 
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működésének feltételeit, ami megbízható hátteret nyújtott a mindennapi gyakorlati 

tevékenységünkhöz.  

• Miután központi intézkedések nyomán időközben megszűnt, átalakult a korábbi banki 

partnerünk, a Takarékbank, megújítottuk kapcsolatunkat a helyébe lépő szervezettel: 

Napjainkban már az MBH Bank intézi hivatalosan a pénzügyeinket és havonta 

rendszeresen megkapjuk az aktuális, hivatalos bankszámlakivonatokat. 2024 második 

félévétől Dr. Harkányi Károlyné - személyes, egészségi okok miatt - időlegesen átadta a 

gazdálkodással kapcsolatos feladatok teljesítését Tokai Istvánnénak, aki azt nagy 

felelősséggel teljesíti. Lényeges változás történt a korábban lekötött betéteinket 

illetően: központi jogszabály-módosítás miatt a szervezeteknek/cégeknek nem 

maradhatott lekötött betétje, arra csak magánszemélyek jogosultak. Az összeget 

természetesen nem veszítettük el, azt hiánytalanul átutalták a bankszámlánkra. 

• Az elhangzottak összegzéseként elnökségünk egyöntetű állásfoglalása alapján 

bejelenthetem, hogy a 2024. évi munkatervi programunkat teljesítettük; annak 

egyes konkrét elemeinek értékelésére a továbbiakban még visszatérek. 

 

2. A Pedagógusok Arcképcsarnoka alkotási folyamatáról, a XXIII. kötet kiadásáról 

Az Alapszabály említett módosítása nem érintette az egyesületi célrendszer első elemét, 

amely szerint az alapfeladatot. „…egykori kiváló pedagógusok, illetve tágabb értelemben a 

nevelésben, közigazgatásban vagy a nevelők képzésében munkálkodó nagyhatású 

személyiségek életútjának és munkásságának feltárása és megörökítése…”  jelenti. Ennek az 

igényes teljesítése nagyon gondos és összehangolt szerkesztőségi munkát feltételez, amelyet 

mintaszerű elkötelezettséggel teljesítettek az önkéntesen közreműködő tagtársaink. Ezt 

azért is hangsúlyozom, mert 2024-ben személyi változások kísérték az alkotók 

együttműködését: 

• A korábban már jelzett módon lemondott a szerkesztőség vezetéséről Baloghné Dr. 

Zsoldos Julianna kolleganőnk, akinek a helyét elnökségi felkérésre a szakma által 

elismert pedagógus, Hajas Zsuzsa foglalta el már az előző kötet alkotási folyamatában 

és teljesítette ki azt 2024-ben. Munkáját tördelő szerkesztőként továbbra is Veres 

Hajnalka segítette. 

•  Mellettük állandó tagként biztosította a munka folyamatosságát az elsődleges 

lektorálást és a szerzőkkel való kapcsolattartást továbbra is felelősen kézben tartó Dr. 

Gerencsér Attila, míg az arcképvázlatok tartalmi, nyelvi véglegesítésében Baloghné 

Jutka, Jagusztinné Dr. Ujvári Klára, Juhász Ferencné, Juhász Sándorné, Kálmán 

Antalné, Kapronczi Mihályné, Olajos Istvánné, Szabó Lászlóné, Veressné Fehér 

Erzsébet és Janoczki József vállaltak segítő közreműködést; ezért mindnyájukat 

köszönet és elismerés illeti 

Indokolttá teszi ezt az a tény, hogy a XXIII. kötet anyagainak beérkezése 2024-ben is 

nehézkesen indult, ám az április végi, májusi határidőre megteremtődtek az alapok az 

újabb kiadvány megjelentetéséhez. A szerkesztőségi tagok folyamatos együttműködése, egy-
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egy kibővített elnökségi ülés önálló napirendjeként történt elemző, tervező tevékenység 

révén lehetővé vált a nyomdai megrendelés is, 700 példányos kötetszámmal és 92 

arcképvázlattal, amit „Emlékezzünk régiekről” címen bemutatott hat írásmű tett 

teljessé. A legtöbb életrajz idén is Debrecenben született, de az egész országból és a határon 

túlról is, összesen 36 település szerzőitől kaptunk életrajzokat. Külön köszönjük 

Hajdúszoboszló, Székesfehérvár, Szarvas és Nyíregyháza arcképvázlat-íróinak a 

megnövekedett aktivitásukat.  

A kötet bemutatása során elhangzott, hogy a szerzők 7 óvónő, 14 tanító, 58 tanár, 9 

egyetemi oktató és 4 gyógypedagógus életútját idézték fel, akik közül. 19-en igazgatói-

intézményvezetői feladatot is elláttak. Személyiségvonásaik közül szűkebb környezetük a 

hivatástudatot, a biztos tudást, a permanens önképzést, a türelmet, az alázatot, a pozitív 

életszemléletet, a szeretetteljes, megértő, toleráns és segítőkész, biztonságot adó emberi 

vonásokat emelik ki. A 92 pedagógus szinte mindegyike sokoldalú ember is volt, sokan 

közülük közművelődési tevékenységet vagy fontos társadalmi megbízatást is vállaltak.  

Minden életrajz egy külön világot tár fel, amely a feledés homályába merülne, ha nem 

rögzítenénk és őriznénk nyomtatott formában. Ezért is lett az egyesület jelmondata az, hogy 

”Az emlékezet értéket ment”. Mi értéknek tartjuk mindazt az emberi, pedagógiai 

munkát, kudarcokon és sikereken átívelő nevelési - oktatási folyamatot, amelynek során 

volt pedagógus társaink teljes személyiségükkel formálták a rájuk bízott óvodásokat, 

iskolásokat, egyetemistákat és felkeltették a műveltség, a tudás iránti vágyat, 

elkötelezettséget tanítványaikban. Köszönet illeti ezért az írókat, szerkesztőket, akik 

díjazás nélkül, éveken át szorgalmasan gyűjtik az anyagot, formálják a beérkező 

fogalmazványokat és gondoskodnak arról, hogy az előző évekhez hasonlóan ismét igényes, 

értékes kiadványt vehessen kezébe az olvasó. 

Nem kétséges, hogy a különböző stílusú és színvonalú írások javítása és végső formába 

öntése igen nagy munkájába került a szerkesztőknek, miként a bemutató, átadó 

rendezvény előkészítése is az elnökség számára. Magára az eseményre 2024. október 26-

án került sor, amelynek jellemzőit így idézhetem fel: 

•  A DAB díszterme korábban nem tapasztalt módon zsúfolásig megtelt az érdeklődő 

családtagokkal, az arcképvázlatok alkotóval, egyesületi tagjainkkal  

• Az emlékkötet részletes ismertetését vezető szerkesztőnk Hajas Zsuzsa vállalta és 

tartotta meg a rá jellemző szakmai igényességgel (szerényen elhallgatva, hogy ebben a 

kötetben saját édesanyjának arcképvázlatát is bemutatta), majd ezt követően került sor 

a kiadvány átadására a szerzők, családtagok, érdeklődők számára.  Közülük sokan 

már a helyszínen, nem kevesen pedig utólag, írásban fogalmazták meg elismerésüket, 

köszönetüket az értékmentő munkánk újabb elemének megjelentetésért. 

• Hagyományápolási szándékunk velejárója az is, hogy az emlékkötet átadási 

ünnepségünk nyitányaként rövid kulturális műsorral igyekszünk kedveskedni a 

jelenlévőknek. Ezt 2024-ben is meg tudtuk valósítani, ugyanis Bűdi Hella a Debreceni 

Zenede művésztanára felajánlotta, hogy Csorba Gergő orgona- és gitárművész úr 
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kíséretében bemutatja - Benedetto Marcello D-moll oboaversenyének II. tételét. A zenei 

élmény szépségét emelte, hogy a tanárnő szövegalkotóként személyesen részt vett az 

Ady Gimnázium elhunyt pedagógusa, Botkó - Borbély Orsolya életpályájának 

megörökítésében és írása a legújabb emlékkötetünkben jelent meg. Visszatekintve – a 

hallgatóság nevében is - kiemelten megköszönöm vendégművészeink emlékezetes 

közreműködését 

• Szerénytelenség nélkül mondhatjuk tehát, hogy a több évtizedes múltú alapfeladatunkat 

2024-ben is eredményesen teljesítettük, hiszen ismét sikerült olyan pedagógusok 

életrajzát megírni, példaként állítani és közreadni, akik egész életükkel a haladást 

szolgálták és a hatásuk településekre, generációkra mutatható ki. Rendkívül fontos és 

valóban értékmentő tevékenység tehát a Pedagógusok arcképcsarnokának kiadása, 

különösen olyan időben, amikor a tudás, az önálló gondolkodás szükségessége sajnos 

gyakran megkérdőjeleződik.   

• Nem hallgathatom el, ellenkezőleg: a Közgyűlés nyilvánossága előtt is hangsúlyozom, 

hogy ez a siker nem jöhetett volna létre támogatóink melléállása, segítsége nélkül. A 

közel 1,0 M Ft-os nyomdai költségek biztosítása – az egyesületi tagsági díjak, SZJA 1%-

ok felajánlása mellett – mintegy 17 települési önkormányzat és magánszemélyek 

anyagi támogatása révén vált lehetővé, amelyet erről a helyről is megköszönök 

valamennyi segítőnknek. Köszönetünk abban is megnyilvánult, hogy az elnökség – az 

Alapszabályban rögzített lehetőséggel élve – ismét emlékplakettel és díszoklevéllel 

ismerte el a huzamos időn át bennünket támogató önkormányzat önzetlenségét. 

Elismerésünknek ez a formája 2024-ben Tiszacsege Várost érintette, amit az 

ünnepélyes kötetbemutatási rendezvényen adtunk át a település polgármesterének. 

Ezekkel a támogatásokkal minden évben hivatalosan és pontosan elszámolunk a 

polgármesterek, képviselőtestületek felé, a bevételek és kiadások könyvelését, 

nyilvántartását pedig Dr. Harkányi Károlyné, illetve Tokai Istvánné végzi mintaszerű 

alapossággal, amiért ezúton is köszönetet mondok nekik. 

 

 

3. Szervezeti életünkről 

 

• A részletek taglalása előtt, bevezetésként és a jegyzőkönyvi rögzítés érdekében 

bejelentem, hogy a közgyűlés által elfogadott 2024. évi munkatervben foglaltakat 

teljesítettük. 

• Elnökségi ülésünkön született az a határozat, hogy 2024. február végéig pontosítani 

kell az egyesület tagnyilvántartását, amelynek összegzése Janoczki József, elnökségi 

tagunkra hárult, aki ezt Szabó Lászlónéval, Kálmán Antalnéval, Dr. Harkányi 

Károlynéval együttműködve végezte. Hangsúlyozom, hogy ez az elnökségi törekvés a 

tagcsoport-vezetők felelős, megbízható közreműködése nélkül nem valósulhatott volna 

meg, amit itt és most is megköszönök. Nyilvántartásunk szerint a mögöttünk hagyott 

évben is történtek fájdalmas halálesetek, egészségi vagy egyéb okokra visszavezethető 
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kilépések, ugyanakkor – mindnyájunk örömére, az új tagcsoportok létrejöttével és 

aktivitásával - - új tagok felvételére is sor került. A jelenlegi hiteles taglétszám 209 fő. 

• Az egyesület teljes tagságának meghívásával együtt járó nagyrendezvényekre 2024. 

április 6-án (közgyűlés) és 2024. október 26-án (XXIII. emlékkötet bemutatás, átadás) 

került sor, amelyek hiteles dokumentálása részben jegyzőkönyvben, részben a honlap 

szöveges fejezeteiben és annak galériájában elhelyezett fényképbemutatókon valósult 

meg. 

• Az elnökségi üléseinket 2024. február 15-én, május 23-án, június.27-én, október 2-án, 

november 13-án és december 4-én tartottuk, amelyek – az elnökségen belüli 

munkamegosztás egyeztetése mellett - a nagyrendezvények, illetve az aktuális feladatok 

tejesítésének előkészítését, majd azok értékelését szolgálták. Új vonása volt 

tanácskozásainknak, hogy azokat minden esetben kibővített szervezeti keretekben (a 

szerkesztőségi, a felügyelőbizottsági tagokkal, valamint a tagcsoportvezetőkkel közösen) 

tartottuk az információcsere folytonosságának, a véleménycsere biztosításának 

szándékával. Ez a szervezetfejlesztési tényező sikeresnek bizonyult: 

tanácskozásainkat nyitottság, segítőkészség és közvetlen hangulat jellemezte és azok 

tartalmi elemeit hitelesített jegyzőkönyvek dokumentálják, amelyekhez társul a Szabó 

Lászlóné elnökhelyettesünk által nagy gondossággal vezetett Határozattár is.  

Hozzáteszem: az eredményes teljesítéshez hozzájárult a DAB titkárságvezetője, 

Magyar Éva is, aki munkatársaival együtt minden feltételt megteremtett 

kiegyensúlyozott munkavégzésünkért, amit ezen a helyen nekik is megköszönök az 

elnökség nevében. 

• Kihelyezett elnökségi ülésekre került sor Földesen, Nádudvaron, majd 

Berettyóújfaluban Kálmán Antalné. illetve Gyula Ferencné igényes előkészítő munkája 

révén, 

• Képviseltük az egyesületet Hajdúdorog Város közgyűlésén, valamint a 

Hajdúböszörményi Bocskai Gimnázium Csiha – házaspárt méltató rendezvényén , 

Kabán a Sári Gusztáv emléknapon  és a MPT rendezvényein is. 

• Fontos előrelépést jelent, hogy 2024 januárjában három új tagcsoportunk alakult: 

Hajdúnánáson Éles Béláné, Nádudvaron Boros Lajosné, Kabán Gyányiné Székely Viola 

vállalta és végzi elkötelezetten a közösségek vezetését, ami nem csak további 

taglétszám-növekedést eredményezett, de az egyesületünk fiatalodását, 

átlagéletkorának csökkenését is magával hozta. A tagság nevében is gratulálhatunk az 

előkészítő-szervező munkájukhoz és sikeres együttműködést kívánhatunk mindhárom új 

tagcsoport-vezetőnknek! 

• Az előző években már hagyományossá vált 2 napos betekintő, bemutatkozó 

intézménylátogatásunkra március 11-12-én került sor, úti célja ezúttal Jász-

Nagykun-Szolnok Vármegye két iskolavárosa (Szolnok, és Jászberény) volt. 

Programunkat személyesen támogatta a Tankerület igazgatója és a Szakképzési 

Centrum kancellárja, míg a meglátogatott óvodák, általános és középiskolák, a 

Tanítóképző Campus vezetői érdeklődéssel és elismeréssel fogadták egyesületünk 
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bemutatását. A program sikerességét tanúsítja, hogy vendéglátóink arcképvázlat-írást is 

felajánlottak, ami a legújabb, XXIII. emlékkötetben már meg is valósult. 

• Új program-elemet jelentett – és a résztvevők körében nagy sikert aratott - a 

nyíregyházi LEGO - gyárba tervezett csoportos látogatásunk, amelyre 2024. május 28-

án került sor. Előkészítésében Raffay Zoltánné tagcsoportvezető elnökségi tagunk 

végzett kezdeményező, koordinálói szerepet, míg a csoport vezetését elnökhelyettesünk, 

Szabó Lászlóné valósította meg. Mindketten joggal érdemelték ki a résztvevők 

elismerését, köszönetét. 

• Szeptember 23-i kezdettel került sor az ugyancsak hagyományos, több napos külföldi 

(ezúttal Krakkó és környéke) kirándulásra, amit most is a teljes tagság számára 

kínáltunk.  A program tervezője, az utazás előkészítője ezúttal is Fülöp Mihály elnökségi 

tagunk volt, aki azonban egészségi okokból személyesen nem vehetett részt az utazáson. 

Helyette, az elnökség felkérése alapján elnökhelyettesünk, Szabó Lászlóné vállalta a 

kirándulás vezetését, aminek - gazdag élményeket, jó hangulatot kínáló - sikeres 

megvalósítását a résztvevők nevében is megköszönök neki.  

• Fontos feladatunknak tartjuk továbbra is a folyamatos és megbízható egyesületi 

információcsere, a tagság tájékoztatásának biztosítását, ami  

o egyrészt az évek óta elkötelezetten végzett tagcsoport-vezetői tevékenységben ölt 

testet,  

o másrészt az értesítések, meghívók, közérdekű dokumentumok elektronikus 

továbbítása, illetve honlapunk naprakész gondozása formájában érvényesül. 

Indokolt tehát, hogy a közgyűlés jegyzőkönyve is rögzítse az elismerésünket és 

köszönetünket Kovács Andrásnak, Gyula Ferencnének, Raffay Zoltánnénak, Juhász 

Ferencnének, Lövei Ilonának, Nagyné Lengyel Erikának, a Lengyel Istvánné helyébe 

lépett Zohány Margitnak, Németné Dávid Irénnek, vagyis az úgymond „régi” 

tagcsoport-vezetőknek, illetve informatikus elnökségi tagunknak, Janoczki József 

kollegának.. 

 

Tisztelt Közgyűlés! 

Őszintén megköszönöm az elnökségi beszámolót kísérő megtisztelő figyelmüket és 

kérem, hogy egyesületi tapasztalataikkal, megerősítő vagy vitázó véleményükkel, 

hozzászólásukkal tegyék teljessé a Karácsony Sándor Pedagógiai Egyesület 2024. 

évi tevékenységének értékelő összegzését!  

 

 

 

 


